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Vážení čtenáři, milí sousedé, 

léto a dovolené jsou za námi, 
a tak v tomto čísle najdete jako 
připomenutí letních dnů pěkné 
fotky z vesteckého Loučení s létem 
spojeného s neckyádou. 

Sportoviště Vestec po velmi teplém 
létě opět ožilo, a to hned mimořádným 
utkáním ženské reprezentace Viet-
namu s týmem žen Viktorie Plzeň. Na 
utkání se přišlo podívat až neuvěřitel-
ných 800 diváků, samozřejmě většina 
vietnamské národnosti, protože chtěli 
fandit a také využít možnosti vidět hrát 
reprezentaci své země. Počet diváků 
byl na Vestec nevídaný, u hřiště vlály 
české a  vietnamské vlajky a  hrály se 
i hymny obou zemí, takže zápas, kte-
rý skončil výhrou vietnamských repre-
zentantek 3:0, byl i  velmi důstojným 
zahájením podzimní sezóny na našem 
sportovišti. 

Naše hřiště ožila také přípravami na 
podzimní sezónu našich fotbalistů a mů-
žete se přijít podívat na zápasy dospě-
lých, dorostu i na tréninky a zápasy naší 

Editorial

fotbalové mládeže. Své tréninky spustil 
také oddíl ping-pongu, protože koncem 
září všem třem našim družstvům začína-
jí ostré soutěžní zápasy, intenzivně fi ni-
šují svoji soutěž i nohejbalisté. 

V tomto čísle se také můžete blíže se-
známit s  rodinným centrem Baráček, 
s  jeho aktivitami a  přínosem pro život 
ve Vestci. Baráček působí v naší obci už 
15 let a jeho prostor patří rodinám s dět-
mi. A  jak jsme slibovali dříve, předsta-
víme Vám také “Libunu”, novou posilu 
našeho týmu Jednotky sboru dobrovol-
ných hasičů.

Přeji vám krásný a klidný podzim a vě-
řím, že na některé z pořádaných akcí se 
setkáme osobně.

Jiří Řízek
místostarosta
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Informace ze zasedání 

Zastupitelstva obce Vestec

Dne 18. 9. 2024 se uskutečnilo v pořadí 11. zasedání 
Zastupitelstva obce Vestec v tomto volebním období. 
Naše zastupitelstvo na tomto zasedání mimo jiné: 

• schválilo darovací smlouvy na po-
zemky pod komunikacemi v  ulici 
Průběžná a Luční. Jde o bezúplatné 
nabytí podílu na těchto pozemcích 
od dosavadních soukromých vlast-
níků, a to ve výši 1/5 resp. 1/10. To 
vše jsou kroky nutné k  tomu, aby 
mohla obec zrealizovat plánovanou 
rekonstrukci ulice Průběžná,

• schválilo koupi pozemků pod veřej-
ným prostranstvím (louka, součást 
Zelené páteře) od dosavadních sou-
kromých vlastníků, a  to podél ulic 
Vestecká a  K  Vodárně za jednot-
nou cenu 500 Kč/m². Celková kupní 
cena činí 661,5 tis. resp. 661 tis. Kč,

• schválilo kupní smlouvu se spol. Top-
-Bio, s.r.o. na základě které obec zís-
kala za symbolickou celkovou cenu 
1148 Kč pozemek pod komunikací 
Průmyslová, a  také získala za sym-
bolickou celkovou cenu 4000 Kč 
související technickou infrastrukturu 
(komunikaci, dešťovou a splaškovou 
kanalizaci, vodovod). Jde o úsek uli-
ce Průmyslová za BIOCEVem,

• schválilo nákup vozidla Škoda Su-
perb Combi (ojeté vozidlo, v provo-
zu od r. 2023) pro potřeby Obecní 
policie Vestec za celkovou cenu 
1,594 mil. Kč (včetně polepů a nut-
ného vybavení výstražnou světel-
nou i zvukovou technikou a DPH). 
Jde o výměnu za dosavadní vozi-
dlo OPV Škoda Superb, kterému 
skončil úvěr a zároveň mělo najeto 
již čtvrt milionu kilometrů. Nákup 
vozidla pro OPV bude opět fi nan-
cován úvěrem od ŠkoFINu vč. po-
jištění,

• schválilo nákup kolového nakla-
dače s  rypadlem JCB 5CX (baza-
rový tzv. traktorbagr, v provozu od 
r.  2021) pro potřeby Technických 
služeb obce Vestec, příspěvková 
organizace, za celkovou cenu 2,601 
mil. Kč (vč. DPH). Stroj bude využí-
ván např. při dalším čištění retenční 
nádrže a také si jej budou pronají-
mat např. Technické služby Dolno-
břežanska, s.r.o. Nákup stroje pro 
TSPO bude fi nancován úvěrem od 
UniCredit,
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Aktuálně

• schválilo rozpočtové opatření, kte-
rým se zvyšují rozpočtové příjmy 
o  částku 7,717 mil. Kč a  rozpoč-
tové výdaje se zvyšují o  částku 
7,144 mil. Kč.

U rozpočtových daňových příjmů jde 
zejména o  navýšení příjmu z  dílčí 
daně z technických her za rok 2023 
dle skutečnosti.

U  rozpočtových nedaňových příjmů 
jde zejména o navýšení za úroky na 
vkladovém účtu, za vybrané pokuty 
OPV dle skutečnosti (úprava legis-
lativy zvýšila v roce 2024 pokuty za 
přestupky), dále za pojistné plnění 
havárie vody v budově MŠ a nebo za 
kompenzační příspěvky (napojení na 
technickou infrastrukturu obce).

V rámci rozpočtových výdajů jde ze-
jména o navýšení za čištění retenční 
nádrže, za platby Praze 11 (žáci v ZŠ) 
a nebo za úpravu a doplnění vánoč-
ního osvětlení v obci.

V  rámci kapitálových výdajů (investi-
ce) jde např. o snížení za akce, které 
nebudou realizovány v roce 2024. Jde 
o  přeložku elektrického vedení v  uli-
ci Slepá (zpoždění na straně ČEZu) 
a  nebo o  plánované napojení cyklo-
stezky podél MŠ směrem k pobytové 

louce (dosud není stavební povolení). 
Také došlo ke snížení výdajů za rekon-
strukci ulice Werichova (nižší konečná 
cena). Dále došlo k  navýšení výda-
jů za nové akce, jako např. realizaci 
přístřešku na sportovišti (parkování 
techniky), za rozšíření závlahy trénin-
kového hřiště nebo za položky schvá-
lené na tomto zasedání zastupitelstva 
vizte výše (nákup infrastruktury ulice 
Průmyslová, nákupy pozemků, nákup 
kolového nakladače pro TSPO, nákup 
vozidla pro OPV). Kapitálové výdaje 
byly také navýšeny z důvodu doplatku 
při ukončení leasingu traktoru, za roz-
šíření kamerového systému v obci, za 
nové kontejnerové stání v ulici V Bře-
zí a  nebo za revitalizaci parku v  ulici 
V Úhoru.

Pokud máte zájem o  podrobné in-
formace ze zasedání Zastupitelstva 
obce Vestec, tak kompletní zápisy, 
audiozáznamy, usnesení, nebo de-
tailní rozpočet (vč. rozpočtových 
opatření) naleznete na internetových 
stránkách obce, stejně jako všechny 
podepsané smlouvy.

Příští řádné zasedání Zastupitel-
stva obce Vestec se uskuteční dne 
11. 12. 2024.

Ing. Roman Fritschka
člen Zastupitelstva obce
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Poslední sobota v  srpnu byla u  nás 
opravdu velmi pestrá. Stánky s  jídlem 
i pitím po celé hrázi až k louce za ryb-
níkem. Divadlo s  LiStOVáNím Lukáše 
Hejlíka, workshopy, neckyáda, hudba 
na molu, letní kino. Na své si mohly při-
jít opravdu všechny věkové kategorie 
našich občanů a užít si poslední prázd-
ninové okamžiky než opět začaly povin-
nosti školních dní a blížící se podzim. 

Od dopoledních hodin až po setmění 
si na hrázi rybníka bylo možné vychut-
nat nabídku gastro podniků ze širokého 
okolí. Od mexických i indonéských spe-
cialit, burgerů, rybích i kuřecích dobrot, 

vafl í, zmrzlin, domácích limonád, bůčku 
až k vínům, několika druhům piv i bur-
čáku. Snahou bylo nabídnout návštěv-
níkům ochutnávku občerstvení formou 
street food festivalu, což se podařilo.

Louka za rybníkem se proměnila v hra-
vou a kreativní část akce. K  zapůjčení 
byly nejrůznější deskové a společenské 
hry. V  rámci květinového workshopu 
si převážně dívky a ženy vyráběly če-
lenky a  náramky z živých květin jako 
památku na poslední prázdninové dny. 
Pánové a chlapci zase více ocenili spor-
tovní zónu, kde bylo možné si zapůjčit 
kola na projížďku připravenou trasou, 
fotbalové branky a  jiné hravé aktivity. 
Nově jsme zařadili i divadelní program 
od LiStOVáNí Lukáše Hejlíka. Místní 
děti i dospělí si tak mohli užít scénické 
čtení z knih Myši patří do nebe a Straka 
v říši entropie v podání herců Věry Ho-
llé a Pavla Oubrama. 

Na rybníce byla možnost si vyzkoušet 
zorbingový válec, paddleboardy i ká-
noe a to vše zcela zdarma. Každý vo-
dák byl poučen o správném používání 
pádla a bezpečnosti jízdy, a pak už si 
jen mohl užít plavbu po rybníce. Před 

Na Loučení s létem 
ve Vestci nechyběli 
jednorožci ani marťani
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17. hodinou měla sraz na pláži u rybní-
ka plavidla, která se přihlásila na Nec-
kyádu. Musíme konstatovat, že i letos 
nás velmi mile překvapila originalita 
a nasazení všech posádek. Návštěvní-
ci akce, kteří zaplnili hráz rybníka, tak 
úderem 17. hodiny mohli pozorovat ne-
uvěřitelné klání mezi jednorožci i mar-
ťany. Nechyběla Párty loď, Papoušek, 
posádka Mimi šéf či loďka s názvem 
Růžová voda a jiná originální plavidla. 
Všem devíti posádkám ještě jednou 

moc děkujeme za čas a energii, kte-

rou vložily nejen do přípravy svých 

plavidel, ale i  atmosféru, kterou při 

Neckyádě na rybníce vytvořily. Jsme 
přesvědčeni, že tradice Neckyády 
byla na vestecký rybník navrácena se 
vší parádou. A my již v kulturní komisi 
máme informace, že na příští rok se už 

chystají další nové lodě a tak se na ně 
už teď těšíme.

Na hrázi celou atmosféru akce dotváře-
la hudební produkce kapely Universal 

Swing Brothers. Ta byla neuvěřitelná 
a od dopoledních do večerních hodin 
nám všem zpříjemňovala svou hudbou 
sobotní den.

Akci jsme zakončili letním kinem na lou-
ce a  promítání fi lmu pro celou rodinu 
– Prázdniny s Broučkem. Na tomto pro-
mítání bylo přes 300 malých i velkých 
návštěvníků, což bylo nejvíce za celou 
letošní sezónu letních kin, kterou obec 
Vestec pořádala. Fotogalerii z akce na-
jdete na konci těchto VL.

Za kulturní komisi
Jana Strnad Votavová
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Sbor dobrovolných hasičů Vestec pra-
videlně vysílá své mužské družstvo 
na reprezentaci obce při soutěžích 
v požárním sportu. Dne 31. 8. jsme vy-
bojovali krásné 3. místo na Memoriálu 
Josefa Procházky a  Jaroslava Šubrta 
pořádaného na hřišti v sousedních Zlat-
nících. 

Milan Petrus, starosta SDH Vestec

Úspěchy našeho 
sportovního týmu 
SDH Vestec 
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Z Obce

Co nepatří 
do kanalizace? 

Vliv na bezproblémový provoz čistírny odpadních vod můžete mít i  vy a  proto 
připomínáme, co z běžného provozu domácností do kanalizace nepatří:

• biologický odpad – zbytky jídel, odpad z kuchyňských drtičů,

• tuky, fritovací oleje,

• veškeré hygienické potřeby,

• chemikálie pro běžný hrubý domácí úklid v koncentrované podobě a další 

nebezpečné látky,

• nespotřebovaná léčiva.
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Birdwatcherem ve Vestci

Jak lze i z dostupných zdrojů vyčíst, na 
území České republiky byl doposud 
pozorován výskyt více než 400 druhů 
ptáků. Někteří odborníci mají vyčísle-
no ještě víc a uvádí až 450 pozorova-
ných druhů. Z toho více než polovina 
(kolem 250) byla zaznamenána hnízdí-
cí, právě na území hlavního města. Mi-
nimálně tato statistika a bezprostřední 
blízkost Prahy, mě pro pozorování vy-
zbrojila oprávněným očekáváním. 

Není tomu totiž dávno, kdy jsem se 
stal opravdovým vestečákem. Laska-

vý čtenář jistě tuší, že k  tomu nepo-
stačí se pouze přestěhovat. Účast 
na komunitním životě obce, a  to na 
libovolné straně, je zkrátka přidanou 
hodnotou. Mé rozhodnutí, jak já s ob-
libou dodávám, strávit druhou polovi-
nu života na opačném konci republiky 
sebou přesto, kromě řady jednoduše 
či středně složitě řešitelných okol-
ností, přineslo i  důsledky jaksi trva-
lé. V mém případě projektující se do 
značného prořídnutí četnosti návštěv 
rodného Poodří a jemu blízkých Bes-
kyd. Právě tyto oblasti, jsou navždy 

Alespoň elementárně zkušený ptáčkař, nebo jak se 
dnes moderně říká Birdwatcher ví, že Praha a přilehlé 
oblasti jsou k pozorování ptactva místem zaslíbeným. 

Rehek zahradní
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Z obce

raritních pozorování. A jak jsem zjistil 
při drobné spolupráci se zástupci od-
půrců Vestecké spojky II. jsou mnohý-
mi laiky, jako raritní, vnímána většina 
z nich. 

Čím je katastr Vestce pro ptáky přitaž-
livý? To je téma na dlouhou úvahu. Ta 
by si navíc žádala oporu v exaktních 
informacích z  odborných zdrojů ma-
pujících obdobná teritoria. Smím-li si 
dovolit zjednodušený (vlastní pohled), 
tak se uchýlím pro lepší uchopení věci 
k  drobnému klišé a  jednoduše zvo-
lám: Voda je život! 

Naprosto neskromně si polohu naší 
obce dovolím vetknout do pomyslné-
ho povltavského koridoru. Nedaleký 
veletok je v  celé délce jednou z  vý-

mojí „Almou Mater“ pro poznávání pří-
rody a všeho s tím spojeného. Poodří 
a Beskydy jsou místa, která mi vydala 
značné množství ze svého bohatství, 
a  to nejen v  podobě ornitologických 
pozorování. Jenže ornitologie, je pro 
mě téma z nejpoutavějších. Tedy otáz-
ka, kam budu ve Vestci (v Praze) cho-
dit „na ptáčky“ byla pro mě již před 
přestěhováním snad stejně důležitá, 
jako ta, zda si najdu v  Praze dobrou 
práci. Dlužno v tomto odstavci dodat, 
že obojího se mi dostalo nad očeká-
vání.

Naše obec a její blízké okolí se z prů-
měru zásadně nevymyká. Avšak při 

svých procházkách na jejím katastru 

jsem v  období posledního roku za-

znamenal z  mého pohledu i  několik 

Vrabec domácí
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Hrnčířské louky. Malá vzdálenost od 
této nadprůměrně podmáčené a málo 
dotčené lokality, je opět z  mého po-
hledu, zásadní.

V  neposlední řadě zmíním rozsáhlá 

pole a  sečené louky. Díky drobným 
lesíkům, jež je doprovázejí, zachova-
ným remízkům a  právě v  kombinaci 
se zmíněnými vodními prvky, vytváří 
pro ptáky atraktivní biotop. Ten si, po-
dotýkám, musíme pečlivě kultivovat. 
Šetrným zemědělstvím a  ochranou 
v  podobě správného environmentál-
ního přístupu každého z nás.

Důležitým a stále se vyvíjejícím aspek-
tem jsou řekněme obecnější důvody 
k přítomnosti ptáků v okem jednodu-
še měřitelné vzdálenosti od lidí. Ty 
vyplývají ze stále rostoucího prospě-

znamných výskytových lokalit a  zá-
roveň zásadním navigačním prvkem 
zasazeným do teritoria západní tahové 
cesty. V  další, ponížené perspektivě 
pak nesmíme přehlédnout množství 

malých vodních děl v podobě rybníč-

ků, závlahových či retenčních nádrží 

v  okolí i  u  nás. Jen ve Vestci máme 
tříhektarový rybník a  malou retenční 
nádrž pár set metrů pod ním. K těm se 
ještě později vrátím.

Přilehlou krajinou vinou se spous-
ty potůčků a  drobných říček. Z  těch 
významnějších uveďme nedaleký 
Botič, který dotuje soustavu rybníků 
v Průhonické zahradě. A to jak tu v zá-
mecké, tak z ornitologického hlediska 
daleko zajímavější - skupenství rybní-
ků v zahradě dendrologické. Význam-
ná je rovněž blízkost krajinného prvku 

Červenka obecná
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Z obce

chu volně žijících organismů usaze-
ných v  těsné blízkosti člověka nebo 
v krajině jím modifi kované. Tento jev, 
označovaný vědecky jako synantro-
pie, se samozřejmě netýká pouze zví-
řat, respektive ptáků, ale také rostlin. 
Mnohé druhy, které pozorujeme, běž-
ně nejen v  naší obci jsou typickými 
představiteli synantropních živočichů. 
Pro příklad: vlaštovka obecná, holub 
domácí, vrabec polní i  domácí, nebo 
většina u  nás žijících krkavcovitých: 
straka obecná, vrána šedá či kavka 
obecná. Nutně se tedy vybaví otáz-
ka, z  čeho pro synantropní živočichy 
plyne ona prosperita? Opět téma na 
mnoho stran. Ovšem nabízí se i  jed-
nodušší odpovědi. Ty nejvíce nasna-
dě jsou: lepší dostupnost potravy, či 

člověkem tvořené stavby pohodlně 
nahrazující svou prostorovou dispozicí 

a výrazem platformy původních hníz-
dišť. Vlaštovku už na skále hnízdit ne-
najdete. Respektive u  nás rozhodně 
ne. Jsme to tedy my lidé, kteří i díky 
progresivní urbanizaci krajiny nutíme 
volně žijící tvory k společnému souži-
tí. Je však zapotřebí dodat, že v tomto 
případě spíš nedobrovolně. Protože 
většinově monotematická zeměděl-
ská krajina se stává neobyvatelnou. 
Ve výsledku tedy tento jev musíme 
vnímat jako kombinaci, jak jsem již na-
značil, mnoha jiných a také zde uvede-
ných příčin.

Pojďme si z toho konečně vzít už jen 
to dobré. Vždyť jaká je to radost, když 
nám na parapetu okna, plotu nebo 
rovnou na krmítku přistane krásný 
opeřenec. Když můžeme zejména 
zjara poslouchat úžasné trylky sla-

víků, pěnic, drozdů či kosa. Jak je 
prospěšné, že nás rehci, lejsci nebo 

i  červenky se sýkorkami zbavují ne-

přeberného množství škůdců na 
zahrádkách. A  vlaštovky s  jiřičkami 
obtížného hmyzu v naší tolik náročně 
budované komfortní zóně.

Věřte nebo ne, všechny tyto krasavce, 
ale i jiné, vzácnější druhy ptáků může-
te zahlédnout zde ve Vestci. Víc vám 
o nich rád napíšu zase příště.

Michal Drnovský
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Patnáct let RC Baráček

Navíc bychom ho mohli rozšířit i o ma-
minky dětí. Ani ony se už tak často ne-
potkávají, jak tomu bylo dříve. A  jistě 
nemusíme vyjmenovávat všechny atri-
buty dnešní doby, které nás od sebe 
vzdalují a zdůrazňovat, že sociální sítě 
a  vůbec digitální svět nám přirozený 
kontakt s  ostatními nemůže nahra-
dit. To, že právě maminky, které tráví 

spoustu času doma péčí o ty nejmenší 

děti, potřebují je zabavit a rozvíjet, ale 

také chtějí své radosti a  zkušenosti 

s někým sdílet, vedlo na přelomu tisíci-
letí k tomu, že se maminky na mateřské 
daly dohromady a založily mateřské či 
rodinné centrum. Příkladem a  inspira-
cí určitě byla Rut Kolínská, která se už 

v roce 1992 zasloužila o vznik prvních 
mateřských center v České republice. 
Počet center se pomalu zvyšoval a po-
stupně se začala spojovat do celé sítě 
mateřských center. Dnes má tato Síť pro 
rodinu více než 250 členů a  pomáhá 
podporovat rodinu na úrovni politické 
i  regionální, u fi rem nebo na trhu prá-
ce, a svým členům poskytuje podporu 
a know-how, jak správně vést mateřské 
centrum, aby co nejlépe sloužilo právě 
rodinám s dětmi.

Stejné to bylo i ve Vestci a jeho nejbliž-
ším okolí. Z  iniciativy maminek vzniklo 
v roce 2007 nejprve společné Mateřské 
centrum Pohádka v Jesenici, od které-
ho se však hned v následujícím roce od-
dělila skupinka maminek a založily nám 
známé Rodinné centrum Baráček. Pro 
rodiny s  nejmenšími dětmi tak vznikla 
hned dvě volnočasová centra, která na-
bízela mnoho možností, jak aktivně trá-
vit čas rodičů a dětí. RC Baráček našel 

Už od našich babiček a prababiček jsme slýchávali: 
„Děti potřebují děti“. Tohle léty prověřené moudro 
je dnes paradoxně ještě mnohem aktuálnější, než 
v době našich babiček. 
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RC Baráček

své první útočiště v Hrnčířích v prosto-
rách Baráčnické rychty. Po třech letech 
se pak díky vstřícnosti vedení naší obce 
mohl Baráček přestěhovat do nových 
prostor ve Sportovním centru TJ Vikto-
ria Vestec, kde sídlí dosud. 

Stejně jako na začátku, tak i dnes na-
bízí centrum Baráček hlavně místo pro 
rodiče a děti, kde mohou společně do-
vádět, zpívat, tvořit, vzdělávat se, ale 
i  relaxovat, vyměňovat si zkušenosti, 
radosti i starosti, poznávat se a vzájem-
ně si pomáhat. Je třeba říct, že často 
maminkám nejvíc pomáhá právě sdí-

lení společných témat. Vždyť s kým si 
nejlépe popovídáte o tom co a jak vaše 
miminko papá či dělá, že mu rostou 
zoubky a že máte stále trable s uspá-
váním, či s  hlídáním miminka (a  nebo 
třeba s  tchýní). Vaši bezdětnou kama-
rádku toto téma bavit nebude a  ruku 

na srdce, i váš partner uvítá večer jiné 
téma, byť své dítě jistě nade vše miluje. 
Maminky, které se v Baráčku potkáva-
ly a potkávají by mohly vyprávět… A že 
je to pořád baví a  do Baráčku chodí 
nové a nové děti svědčí i to, že Baráček 
úspěšně funguje již více než 15 let!

Pokud jste s děťátkem doma a ještě vás 
nenapadlo do Baráčku zavítat, o hodně 
se připravujete. Provoz a aktivity centra 
si totiž řídí rodiče sami. Díky tomu je pro-
gram nanejvýš pestrý a každý si najde, 
co ho zajímá, a nebo se může na tvorbě 
programu sám podílet. Některé z mami-
nek, které začaly centrum navštěvovat 
v  době, kdy byly jejich děti malé, do-
konce i nadále zajišťují některé aktivity 
a pomáhají nalézt cestu i náplň pro ty 
maminky, které jsou právě teď s dítětem 
doma a hledají pro sebe i pro něho ná-
pady, jak trávit společný čas. Přece jen, 
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po několika měsících doma s  dítětem, 
kterému věnujete každou svou minu-
tu, bude každé zpestření pro dítě i pro 
vás jistě vítané. Dětská venkovní hřiště 
budou za chvilku jen pro otužilce, pro-
to vnitřní herna s novými hračkami by 

mohla být vaším novým impulzem.

Co RC Baráček nabízí

Ve Vestci je v  současné době kolem 
270 dětí do šesti let, 116 z nich je za-
psáno do mateřské školy ve Vestci. Je 
tu tedy opravdu hodně dětí, pro které 
stojí za to mít v  Baráčku hernu, která 

je otevřena třikrát týdně (v  pondělí, 

ve středu a v pátek od 9.30 do 12.00), 
kam mohou rodiče a nebo i prarodiče 
s dětmi bez ohlášení zajít. Po příchodu 
se jen nahlásí mamince, která má v ten 
den na starosti obsluhu a zaplatí sym-
bolické vstupné 30 korun. Můžete si 
tu dát kávu, čaj či drobné občerstvení. 
Dítko si tu pohraje a vy si třeba jen po-
sedíte, v klidu vypijete kávu a třeba si 
popovídáte s ostatními maminkami. Dál 
je to pak jen na vás, jak často a jak ak-
tivně budete Baráček využívat. 

Co vás určitě mile překvapí, to je pravi-

delný program, který je opravdu pest-

rý. Najdete tu třeba Jógu pro maminky 
a  batolata nebo Pilates pro dospělé, 
i další dětské kroužky jako Pohybovky, 
Smyslohrátky, Angličtinu pro děti 3+ 
nebo hudební kurz pro děti od 4 měsí-
ců (Robátka) či 15 měsíců (První krůčky 
k hudbě). Stálicí na programu Baráčku 
je Miniškolička pro děti starší 22 mě-

síců bez doprovodu rodičů, které si 1x 

až 2x dopoledne zkouší pod vedením 
zkušených lektorek, jaké to bude ve 
„velké“ školce. 

Vedle pravidelných aktivit pořádá Ba-
ráček mnoho dalších zajímavých akcí 
i vzdělávacích seminářů. Jistě si vyba-
víte například Burzu dětského obleče-
ní, Dětské olympiády, rodinné focení 
a nebo mnoho seminářů na témata vý-
voje a výchovy dětí. 

O všem Baráček pečlivě informuje na 
svém Facebooku i  webových strán-
kách, ve Vesteckých listech i na veřej-
ných vývěskách. Ale co naplat, nejlepší 
je osobně se zajít přesvědčit a pokud 
v sobě máte chuť dělat něco víc a re-
alizovat se, pak se můžete zapojit jako 
lektorky nových programů nebo jako 
aktivní maminky v naší herně.

Všechny maminky, tatínci, ale i prarodi-
če se svými ratolestmi jsou u nás vítáni! 
Baráček je tu totiž pro celou rodinu.
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9:00 - 9:45 První krůčky k hudbě (1,5 - 4 roky)
rytmická cvičení, hudebně-pohybové hry a tvoření

9:30 - 12:00 HERNA pro děti

9:55 - 10:40 Robátka (4 měs - 18 měs)
rytmická cvičení, hudebně-pohybové hry a tvoření

9:00 - 10: 15 Jóga pro maminky a batolata
jemné cvičení pro děti i maminky

9:30 - 12:00 HERNA pro děti

PRAVIDELNÝ PROGRAM
V RC BARÁČEK

8:15 - 12:15 MINIŠKOLIČKA (od 22 měs.)
dopolední program pro nejmenší bez doprovodu rodičů

16:00- 17:00 Atletika Kids On Track MINI (4-5 let)
venkovní pohybový kroužek s angličtinou

17:00 - 18:00 Atletika Kids On Track LITTLE (6-8 let)
venkovní pohybový kroužek s angličtinou

P Ř I H L Á Š K Y N A W W W . R C B A R A C E K . C Z , T E L . 7 7 7 1 2 9 5 4 2

U H Ř I Š T Ě 5 7 5 , 1 . P A T R O , V E S T E C U P R A H Y

9:30 - 12:00 HERNA pro děti

pondělí

úterý

středa

čtvrtek

pátek

1. POLOLETÍ

RCBaracekVestec

8:00 - 9:00 Pilates
pomalé ale intenzivní cvičení, i pro maminky s dětmi

8:15 - 12: 15 MINIŠKOLIČKA (od 22 měs.)
dopolední program pro nejmenší bez doprovodu rodičů

9:00 - 10:00 Dětské pohybové aktivity
(od 12 měs - chodící děti) - všestranný pohybový kurz

10:00 - 11:00 Dětské pohybové aktivity
(od 20 měs - běhající děti) - všestranný pohybový kurz

11:00 - 12:00 Písnička s pohybem (od 12 měs)
hudební kurz

K OM P L E T N Í P Ř E D P O R O D N Í P Ř Í P R A V A - 1 X M Ě S Í ČN Ě V S O B O T U A V N E D Ě L I .

P Ř E S N É T E RM Í N Y N A J D E T E N A N A Š I C H S T R Á N K Á C H .

HERNA PRO DĚTI
Herna je určena pro všechny děti. Můžete přijít bez přihlášení kdykoli během provozní doby ve všední
dny v PO, ST, PÁ 9:30 - 12:00 hod. Vstupné je 30 Kč, sourozenec 10 Kč (sourozenec do 10 měsíců zdarma).

9:00 - 10:00 Core & Bodyforming
správné držení a zpěvnění těla, jemné cvičení

17:00 - 17:45 Angličtina 4+ (pokročilí)
navazující angličtina pro loňské účastníky

14:00 - 15:45 Setkání s laktační poradkyní
poradenství pro maminky, 1x měsíčně

16:00 - 17:00 Pohybovky (4-6 let)
všestranná pohybová příprava

16:00 - 17:00 Šikulové (4-7 let)
tvoření a malování

2024/2025

10:00 - 11:00 Smyslohrátky (nepravidelný kurz)
objevování světa a jeho zákonitostí všemi smysly

16:15 - 17:00 Angličtina 3+ (začátečníci)
seznámení s angličtinou pomocí metody WOW ENGLISH

17:30 - 19:30 Předporodní kurz
příprava k porodu během 5 týdnů

Z M Ě N A P R O G R A M U V Y H R A Z E N A .AKTUALIZACE K 24.9.2024

RC Baráček
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Laserem proti 
mikroorganismům
Vědci z BIOCEV ve Vestci a Centra HiLASE 
v Dolních Břežanech vyvíjejí speciální povrchy, které 
zabraňují přilnutí mikroorganismů. Jejich povrchová 
společenstva, zvaná biofi lmy, totiž často kontaminují 
zdravotnické vybavení nebo poškozují průmyslová 
zařízení. 

Na výzkumu pracují experti z  Příro-
dovědecké fakulty Univerzity Karlovy 
v centru BIOCEV a Fyzikálního ústavu 
Akademie věd ČR v  Centru HiLASE 
v  rámci projektu LasApp a  vědecko-
-technologického klastru STAR. Výsled-
ky unikátní spolupráce mikrobiologů 
a expertů na laserové technologie bude 
možné využít hned v několika oborech.

Biofi lmy jsou všude kolem nás a  mají 
zásadní vliv na život na Zemi. Mohou 
obsahovat bakterie, kvasinky či jiné mi-
kroorganismy. Biofi lmy jsou ale vážným 
problémem v oborech, jako je medicína 

nebo průmysl. Kontaminují totiž zdravot-
nické vybavení, například katétry a im-
plantáty, což může vést k  chronickým 
infekcím u  pacientů. V  průmyslu zase 
způsobují korozi a  znečištění zařízení. 
Dokonce i ve vesmíru mohou ohrožo-
vat klíčové prvky zařízení jako jednotky 
na úpravu vody či skafandry.

Jak předejít tvorbě biofi lmů

Existují dvě hlavní strategie, jak se 
s biofi lmy vypořádat. „První je již vytvo-
řené biofi lmy zlikvidovat. A vůbec nej-

Prof. Zdena Palková
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Petr Hauschwitz

Téma

účinnějším způsobem, jak se vyhnout 
problémům s biofi lmy, je zabránit jejich 
vzniku,” říká vedoucí výzkumného týmu 
Zdena Palková z Přírodovědecké fakul-
ty Univerzity Karlovy v centru BIOCEV. 
Nedovolit mikroorganismům, aby na 
povrch přilnuly, dokážou moderní me-
tody zahrnující antimikrobiální úpravy 
povrchů a  nanotechnologie. Právě na 
ně se zaměřuje tým Zdeny Palkové ve 
spolupráci s kolegy z laserového Cen-
tra HiLASE v čele s Petrem Hauschwit-
zem z Fyzikálního ústavu AV ČR.

Společným cílem je navrhnout a zavést 
pokročilé nanostrukturové úpravy po-
vrchů materiálů, které se běžně použí-
vají v medicíně a průmyslu, tím výrazně 
omezit nebo zcela zabránit přichytá-
vání mikrobů, a potlačit tak nežádoucí 
vznik biofi lmů. Mechanické odstranění 
biofi lmů totiž často není možné, napří-
klad u implantátů v těle pacienta.

„I přes pokroky ve výzkumu stále ne-
známe všechny detaily o  biofi lmech. 
Chybějí nám informace o jejich vnitřní 

struktuře a  organizaci, což je klíčové 
pro efektivní boj proti nim. Proto je ne-
dílnou součástí naší snahy i samotný 
základní výzkum, bez kterého nemů-
žeme odhalit a pochopit mechanismy 
vztahu mezi různě efektivní přilnavostí 
mikrobů a tvorbou komplexních biofi l-
mů,” dodává Zdena Palková.

Pokročilé laserové technologie 

otevírají nové možnosti

Výzkumný program RWP3 (Research 
work package 3; Laser applications in 

Řez biofi lmovou kolonií kvasinek. 
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biotechnology) v  projektu LasApp se 
proto zaměřuje na vývoj laserových 
technologií pro pokročilé povrchové 
úpravy vybraných materiálů ze zdra-
votnického a  průmyslového odvětví, 
které jsou často právě biofi lmy konta-
minovány.

„Cílem je vytvořit povrchy, které díky 
speciální struktuře na mikroskopické 
a  nanometrové úrovni brání přilnutí 
bakterií a dalších mikroorganismů,“ vy-
světluje Petr Hauschwitz z Fyzikálního 
ústavu AV ČR, vedoucí výzkumného 
týmu laserového mikroobrábění Centra 
HiLASE.

Laserové strukturování je moderní me-
toda, která umožňuje precizní úpravy 
povrchů materiálů na mikro- a  nano- 
úrovni. S  využitím špičkových lasero-
vých technologií lze vytvářet struktury 
s  detailem v  řádu stovek nanometrů, 
které jsou menší než průměrný rozměr 

bakterie nebo mikrobu, což výrazně 
snižuje pravděpodobnost jejich přichy-
cení na povrch.

Vědecká spolupráce přináší 

praktické výsledky

Interdisciplinární spolupráce mezi mi-
krobiology z  BIOCEV a  laserovými 
specialisty z  HiLASE již přináší první 
hmatatelné výsledky. „Naše společ-
né úsilí vedlo k vytvoření prvních typů 
povrchových úprav, které snižují rizi-
ko mikrobiální kontaminace,“ říká Petr 
Hauschwitz. „Tato úspěšná fáze nás 
utvrzuje v tom, že jdeme správným smě-
rem. Nyní se zaměříme na další vývoj to-
pografi í, abychom rozšířili účinnost proti 
více typům mikrobů,“ zdůrazňuje.

Tyto úpravy mají potenciál, aby zlepši-
ly hygienické standardy ve zdravotnic-
tví. Technologie využívající dynamické 
tvarování laserového svazku a  interfe-

Budova Centra HiLASE v Dolních Břežanech
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Budova vědecko-výzkumného centra BIOCEV ve Vestci

Téma

renční obrábění nejenže brání přilnu-
tí mikroorganismů a  následné tvorbě 
biofi lmů, ale také výrazně urychlují 
a zlevňují výrobní procesy.

Středočeské Silicon Valley

Obě vědecká centra, BIOCEV a  Hi-
LASE, jsou součástí vědecko-techno-
logického klastru STAR (Science and 
Technology Advanced Region), který 
vznikl v roce 2015 mezi obcemi Vestec, 
Zlatníky-Hodkovice a  Dolní Břežany. 
Na území o rozloze 23 km² působí více 
než 1000 vědců a  studentů v  oblasti 
biotechnologií, biomedicíny, laserů a la-
serových aplikací.

Výsledky bádání vědců z BIOCEV smě-
řují k návrhům nových léků a léčebných 

metod, např. proti rakovině, neplodnos-
ti nebo covid-19. Fyzici z Dolních Bře-
žan vyvíjejí supermoderní lasery, které 
se uplatňují v průmyslových aplikacích, 
medicíně, ve vesmíru i obraně.

„Naším cílem je maximálně využít vě-
deckého a technologického potenciálu, 
který představují výzkumné organizace 
a fi rmy ve STAR. Pořádáme networkin-
gové a vzdělávací akce, kde společně 
diskutujeme o  možnostech podpory 
vědců i mezioborové spolupráce. Prá-
vě takové jako mezi Zdenou Palkovou 
a Petrem Hauschwitzem. Výsledky dal-
ších vědeckých synergií napříč přírod-
ními a  technickými obory mohou být 
velkým přínosem pro společnost,“ říká 
Jana De Merlier, ředitelka STAR klastru.
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Fotbal na začátku nové 
sezóny

Mužské týmy

Týmy se podařilo v  létě dostatečně 
doplnit, převážně o mladé hráče, kdy 
se k  nám vrátil z  Dukly Jižní Město 
(DJM) odchovanec Jan Hovorka, který 
odešel ve starších žácích (14 let), aby 
se teď ve svých 22 letech vrátil do ma-
teřského klubu a připojil se k mužům. 
Zde již stihl vstřelit i branku v mistrov-
ském utkání, ale také se bohužel zra-
nit a nyní je v rekonvalescenci. Dalšími 
novými mladými hráči jsou Vojtěch 
Černý a Matěj Hrobník, kteří přišli ze 
sousedních Dolních Břežan, kde hráli 
krajský přebor dorostu. Ještě v doros-
teneckém věku se k nám připojil Petr 
Slavíček z Tempo Praha. Petr trénuje 
s  muži, ale už stihl i  jeden zápas za 

starší dorost. Asi nejzvučnější posi-
lou je David Podzimek, který přichází 
z Loko Vltavín, kde dlouhých 11 let hrál 
3. ligu a byl kapitánem holešovického 
klubu. Rozpisy obou týmů mužů na 
zbývající část podzimní sezony najde-
te na konci tohoto článku.

Mládežnické týmy

Mládež zahájila sezónu náborem no-
vých nadějí v pondělí 2. 9. a opět jich 
dorazilo velmi mnoho, za což jsme 
velmi rádi. Necelá padesátka dětí se 
již i  zapojila do tréninkového proce-
su, těšíme se z  jejich zájmu a radosti 
sportovat. Mladší přípravka dokonce 
už stihla vyhrát pohár o Zlatou Kopač-
ku v Dolních Břežanech, kdy nepozna-

Nová sezóna je už v plném proudu, A tým vstoupil do 
nové sezóny stejně, jak končil tu předcházející a po 
6 kolech je na 3. místě tabulky, když zatím prohrál 
jediné utkání, a to smolně doma s TJ Jíloviště. B tým 
v Okresním přeboru po 3 kolech zatím jednou vyhrál, 
ale věříme, že se rozjede podobně jako ve své loňské 
premiéře v této soutěži a bude tabulkou stoupat. 
Mládež také začala své soutěže a také jsme měli 
možnost vidět zápas v ženském fotbale, kdy proti 
sobě nastoupila reprezentace Vietnamu a Viktoria 
Plzeň.
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Sport

la chuť prohraného zápasu a přivezla 
pohár do Vestce. Kategorie od U8 až 
po U12 se zúčastní celorepublikového 
turnaje Planeo Cup a uvidíme, jak se 
jim povede v kvalifi kacích na fi nálový 
turnaj. 

Mezinárodní zápas žen ve Vestci

Sportoviště Vestec zažilo také neuvěři-
telných 14 dní, kdy od 1. 9. do 15. 9. si 
náš areál pro tréninky a  jeden zápas 
vybrala Vietnamská reprezentace žen. 
Ty zde denně trénovaly jak na hlavním 
hřišti, tak i na tréninkové ploše za rybní-

kem, kde se jim líbilo dokonce víc než 
dole na hlavním hřišti. Děvčata většinou 
dorazila autobusem přímo na hřiště, 
kde jsme mohli sledovat jejich tréninky 
a vnímat, co pro ně fotbal obnáší. Hráč-
ky si nesly v ruce pouze kopačky a vše 
ostatní nosil velmi početný tým lidí ko-
lem nich, bedny s ovocem, pitím, ledem 
a  všemi pomůckami k  tréninku, které 
byly připravené po obvodu hřiště. Tre-
néři stavěli kužele k tréninku a hráčky 
se zatím pod vedením kondičního tre-
néra zahřívaly, až nevídaně, a když pak 
hlavní trenér mluvil k týmu, tak hráčky, 
které byly samozřejmě všechny oděny 
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stejně, stály ve dvou až třech řadách 
skoro v pozoru srovnané podle velikos-
ti. Myslím si, že řád a disciplínu jsme se 
tady mohli všichni jen učit. Ke konci své 
přípravy sehrály na našem hřišti i  pří-
pravné mezinárodní utkání s týmem FC 
Viktoria Plzeň s konečným výsledkem 
3:0 pro reprezentaci Vietnamu. Odha-
dem přišlo 800 diváků a  sportoviště 

tak zažilo zřejmě nejvyšší návštěvu od 
oslav 90 let Viktorky. Většina fanoušků 
byla vietnamské národnosti, manažeři 
a zaměstnanci nedaleké Sapy, dokon-
ce přijeli i zástupci vietnamské ambasá-
dy a spousty dalších, kteří si nenechali 
ujít tento svátek fotbalu ve Vestci, a to 
nejen pro vietnamskou komunitu z nej-
bližšího okolí, ale i pro celou obec. K vi-
dění byly i velmi bizarní obleky, české 
a vietnamské vlajky byly všude kolem 
hřiště, kopec byl plný fanoušků s malý-
mi vietnamskými vlaječkami, zápas byl 
komentovaný ve vietnamském jazyce 
a pod dohledem kamer a foťáků a nej-
spíš poprvé areálem zazněla česká a vi-
etnamská hymna. Ještě lepší představu 
o této pěkné akci si uděláte z přilože-
ných fotografi í.
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Tato vysoce výkonná posila se připo-
jila ke stávající „CASce“, která je na 
podvozku LIAZ z  roku výroby 1995 
a byla zakoupena v  roce 2016. Ves-
tečtí hasiči ji svépomocí „omladili“ 
a dali ji jméno Líza. Libuna je však ne-
jen výrazně mladší a hezčí, ale hlavně 
mnohem výkonnější a účinnější. 

Dnes vám ji chceme stručně před-
stavit. Když bychom chtěli vypích-
nout její hlavní přednosti, tak pro 
hasiče a  odborníky stačí říct, že 
má Cobru, Howlery a  ochlazova-
cí trysku. Popsat celé vybavení už 
není tak snadné. Takže pojďme 
pěkně postupně…

Ve Vestci působí od května letošního roku, kdy 
ji na malé slavnosti převzala Jednotka sboru 
dobrovolných hasičů Vestec. Jde o novou cisternovou 
automobilovou stříkačku (CAS), kterou pořídila obec 
Vestec a dostala jméno Libuna. 

Prostor pro:
Libunu, novou cisternovou 
automobilovou stříkačku
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Prostor pro

Podvozek Scania, pohon 

řadový šestiválec

Základ vozidla tvoří podvozek Scania 
P 500 B4×4HZ řady XT a trvalým po-
honem všech kol. Nápravy jsou odpru-
ženy listovými pery, obě jsou vybaveny 
příčným stabilizátorem. Brzdy jsou na 
všech kolech bubnové. O pohon se sta-
rá řadový šestiválec o výkonu 368 kW, 
agregát splňuje emisní normu Euro 5. 
Automatizovaná dvanáctistupňová pře-
vodovka disponuje retardérem, omezo-
vač rychlosti je nastaven na 110 km/h.

Bezpečí a pohoda pro posádku

Posádkovou kabinu vyhřívá mimo mo-
toru i nezávislé vytápění voda-vzduch, 
vyhřívané je i  čelní sklo. Palubní des-
ka v hasičské variantě má spodní část 
v barvě „tmavý písek“. Na jejím levém 
boku je zásuvka Rettbox-air – doplňuje 
vůz tlakovým vzduchem a současně do-

dává elektrickou energii inteligentnímu 
nabíjecímu a  konzervačnímu zařízení 
pro akumulátory. Po nastartování se sa-
močinně odpojí. Na sluneční cloně jsou 
umístěny přídavné dálkové světlome-
ty v originálním provedení od výrobce 
podvozku. Pro spojení slouží vozidlová 
analogová radiostanice a digitální vozi-
dlový terminál. Druhé obslužné místo 
je v zadní části automobilu u ovládací-
ho panelu čerpadla. V šesti dobíjecích 
úchytech jsou ruční radiostanice, v dal-
ších šesti ruční svítilny. V  opěradlech 
druhé řady sedadel jsou uchyceny čtyři 
dýchací přístroje, zbývající dva jsou ulo-
ženy v kabině, z toho jeden v opěradle 
velitele. 

Aby bylo dobře vidět i slyšet 

Světelné výstražné zařízení Whelen 
je červenomodré kombinace a  je tře-
ba dodat, že běžnou sirénu doplňuje 
dvojice nízkofrekvenčních Howlerů. 
Přepínání tónů je pro strojníka řešeno 
tlačítkem klaksonu a je umožněno i sa-
mostatným tlačítkem v dosahu sedadla 
velitele. 

Cisterna je vybavena LED pracovním 
světlometem s  intenzitou světelného 
toku nejméně 1 000 lm. V přední čás-
ti je uchycen elektrický lanový naviják 
s  tažnou silou 50 kN a  jištěním proti 
přetížení.
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Scania je vybavena také kamerovým 
systémem. Záznamový rekordér umož-
ňuje ukládání záznamu nejméně ze 4 
kamer ve full HD rozlišení, nechybí WIFI 
a GPS, ani možnosti nahrávání ve smyč-
ce. Součástí je trojice kamer – přední, 
zadní a kamera sledující prostor řidiče 
a  přístrojovou desku CAS, samozřej-
mostí je noční vidění a mikrofon.

Požární příslušenství

Rozměrné požární příslušenství je ulo-
ženo ve dvou schránkách na střeše, 
jejich vnitřní prostory jsou osvětleny. 
Mezi kabinou a nástavbou je uchycen 
pneumaticky výsuvný osvětlovací sto-
žár s LED světlomety, který je vybaven 
funkcí samočinného složení do pře-
pravní polohy a to i po uvolnění parko-
vací brzdy.

Vody veze Scania ve své nádrži z ne-
rezavějící oceli 3 000 litrů, pěnidla 180 
litrů. Čerpací zařízení dosahuje jmeno-
vitého výkonu 2 000 litrů za minutu při 
tlaku 10 barů. Pěnotvorné přiměšovací 
zařízení je vybaveno ručně nastavitel-
nou regulací.

CAS je vybavena zařízením k řízení pro-
vozu účelové nástavby se schopností 
monitorovat a ovládat jednotlivé prvky 
účelové nástavby. Veškeré funkce sys-
tému je možné ovládat z  obslužného 
místa čerpacího zařízení i z přenosné-
ho grafi ckého terminálu s obrazovkou 
umístěného v kabině řidiče.

Hasicí a řezací zařízení COBRA

Systém CCS COBRA a  jeho patento-
vaná metoda studeného řezání umož-
ňuje řezání v nebezpečném prostředí. 
Při řezání nedochází ke zvyšování tep-
loty a  jedná se o nejbezpečnější zná-
mou metodu řezání pro použití ve 
výbušném prostředí. Muže být použita 
například pro řezání ropných nádrží, 
plynových potrubí, letadel, námořních 
tankerů a  podobně. Zařízení COBRA 
umí řezat otvory jakékoli velikosti ve 
střechách, stěnách a  dveřích budov. 
Ventiluje tím žár a  kouř a  současně 
se při řezání vodní mlha mění na páru. 
Prostor kolem ohně se tak ochlazuje, 
zároveň je spotřebováván kyslík a do-
chází k tlumení ohně. 

COBRA má velmi efektivní hasi-
cí schopnost při použití omezeného 
množství vody, čímž jsou minimalizová-
ny následné škody způsobené vodou 
a  poškozením konstrukcí. Vodní mlha, 
vytvořená vysokým tlakem a patento-
vanou tryskou se mění v páru, jakmile 
se dostane do kontaktu s ohněm. Tato 
přeměna vodní mlhy na páru ochlazuje 
žár často nebezpečných plynů a záro-
veň hasí požár. 
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Prostor pro

Podrobněji si můžete o Libuně přečíst 
zde: https://1url.cz/@libuna

Je třeba dodat, že ve Vestci půso-

bí Sbor dobrovolných hasičů (SDH) 

a  Jednotka sboru dobrovolných ha-

sičů (JSDH). Sbor dobrovolných ha-
sičů vznikl ve Vestci v  roce 1912, ale 
koncem 80. let minulého století zanikl. 
Na jeho historii se podařilo navázat 
koncem roku 2010. Zatímco k  SDH 
patří hlavně požární sport, osvěta, prá-
ce s mládeží a spolková činnosti, tak 
JSDH má na starosti striktně zásaho-
vou činnost. 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů 

Vestec byla zřízena na základě rozhod-
nutí zastupitelstva obce 1. 7. 2011. Je or-
ganizační složkou obce, obdobně jako 

obecní policie. V současné době má 18 
členů a od roku 2017 je velitelem Matěj 
Zrucký. Jednotka sboru dobrovolných 
hasičů je jednotka požární ochrany zří-
zená na základě zákona 133/1985 Sb. 
a  její organizační struktura je stanove-
na vyhláškou 247/2001 Sb. Aktuálně 
je naše JSDH zařazena do JPO III, což 
znamená, že její působnost je i  mimo 
území zřizovatele a  k  zásahu vyjíždí 
max. do 10 minut od vyhlášení popla-
chu v minimálním počtu 1+3. Jednotka 
dobrovolných hasičů Vestec však stan-
dardně vyjíždí v páté až šesté minutě, 
kdykoliv v noci i během dne a to i přes-
to, že všichni její členové vykonávají 
službu v jednotce požární ochrany dob-
rovolně! V současné době tedy vyjíždí 
k zásahům i s Libunou, která je neoce-
nitelnou posilou. 
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Dne 14. 8. byla v  kalendáři středa 
a  podle meteorologů to byl nejtep-
lejší den v  srpnu. A  právě na toto 
datum si vestečtí senioři naplánovali 
výlet k  léčivým a  teplým pramenům 
města Teplice. Tyto hojně navštěvo-
vané lázně pod Krušnými horami se 
mají čím chlubit. Jejich léčivá přírod-
ní vřídla a "Pravřídla" (nejstarší a nej-
silnější teplický pramen) se mohou 
v  Čechách řadit mezi ty nejteplejší. 
A protože toho tepla na úvod bylo víc 
než dost, musím na dalších řádcích 
vše uvést na pravou míru.

Srpnový výlet SVS

Klášter v Oseku 
a lázně Teplice 

V  dopoledních hodinách měli naši vý-
letníci na programu prohlídku cister-
ciáckého kláštera Osek. V  chladivých 
prostorách rozsáhlého komplexu, za 
jeho kamennými zdmi, si užili chládek 
i dokonalou pohodu spojenou s pouta-
vým výkladem průvodkyně. Zajímavý 
komentář byl ale trochu zrychlený, dů-
vodem spěchu byl náš opožděný pří-
jezd. Za naší výpravou už čekala další. 
I když je naším zvykem počítat s kompli-
kacemi v dopravě a vyhradit si na cestu 
dost času, přesto náš autobus dorazil ke 
klášteru se zpožděním.
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Senioři

V letech 2014 až 2022 prošel tento roz-
sáhlý barokní celek nákladnou rekon-
strukcí. Naše seniory přímo oslňoval 
svou jedinečnou výzdobou, ceněnými 
předměty i řadou uměleckých a archi-
tektonických detailů.

Druhou polovinu dne strávili naši cesto-
vatelé v  lázních Teplice. Aby nemuseli 

v tom horku procházet městem pešky, 
objednali si turistický vláček Humboldt. 
Tento červený dopravní prostředek je 
během 45 minut povozil celým měs-
tem. Byl to ten nejlepší způsob vidět 
všechny historické a krásné části měs-
ta, včetně zastávky u botanické zahra-
dy, bez velké námahy.

Pravidelný čtenář Listů určitě vytuší, 
že odpolední čas si unavení výletníci 
vyhradili pro posezení u kávy v cukrár-
ně. V každém lázeňském městě najde-
te řadu cukráren a byla by určitě velká 
chyba zakončit takový výlet bez kafíčka 
a dortíku.

Další akce SVS v  říjnu, 16. 10. 2024 
zájezd do Polska 



34    Vestecké listy 10/2024

Na úvod se podíváme, kolik najde-
me na staré mapě modré plochy. 
Připomeneme si, kolik bylo v  obci 
rybníků a rybníčků a jaká měly jmé-
na. Budeme se zajímat, kudy si po-
toky nebo spíše potůčky razily cestu 
vpřed, aby nakonec plnily velké ryb-

níky. Věnovat pozornost budeme 
i malým, již zaniklým rybníčkům. Na-
opak o Vesteckém rybníku o rozloze 
3,2 ha, o retenční nádrži nebo o vo-
dojemu pro Prahu se nebudu ten-
tokrát rozepisovat. Možná v příštích 
číslech Vesteckých listů.

Potoky, rybníčky, 
zaniklé vodní plochy
Dnešní vyprávění bude tak trochu navazovat na články 
z minulých čísel Vesteckých listů. Inspirovalo mě 
i povídání o krajině a vodě od Josefa Slepičky. A určitě 
nebude vadit, když si ke čtení a pro lepší orientaci 
opět vezmeme na pomoc historickou mapu Vestce 
z 19. století. 
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Historie obce

Potoky

Na vesteckém území najdeme (možná 
lépe na mapě) jen dvě poněkud výraz-
nější modré linie. Pouhé dva potoky: 
Vestecký a  Olšanský. Ten první sbírá 
své vody ze dvou větví. Hlavní větev za-
číná svou trasu v polích nad cestou do 
Hodkovic. Protéká remízky, průmyslo-
vou zónou, místy je zatrubněný, místy se 
ztrácí v obyčejné strouze. Míří směrem 
k severu a svou pouť končí v kunratic-
kém Šeberáku. Nedaleký Olšanský ryb-
ník plní náš druhý potok téhož jména. 
Pramení v polích nad Vestcem, vtéká do 
Vesteckého rybníka, dále směřuje k se-
veru k retenční nádrži. Odtud míří již do 
zmíněného Olšanského rybníka.

Rybníky a menší vodní plochy

Nyní k  rybníkům a  vodním plochám. 
Nejdříve ty zaniklé. V místě ulice Nad 
Jezerem se ještě na konci 18. století 
nacházel u hlavní silnice ku Praze ryb-
ník zvaný ”Jezero”. Čas ho přeměnil 
ve vlhkou obecní louku, místy zarostl 
lesíkem. V  současnosti je plocha za-
stavěná. 

Na mapě I. vojenského mapování 
z  19.  století najdeme dva rybníčky 
u křižovatky Na Šatalce, které byly na-
pájeny z  východní větve Vesteckého 
potoka. Pamětníci vzpomínají už jen 
na jeden, který byl zasypán v 70. le-
tech minulého století.
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Na stejné mapě nalezneme další zanik-
lé plochy uprostřed vesnice. Dvě modře 
zbarvená místa přímo na návsi, z nichž 
první byla pravděpodobně studánka 
(dnes obecní pumpa). A  druhý - malý 
rybníček, který byl obdobně zasypán. 
I další malé vodní plochy potkal stejný 
osud. Na Preiningerově zahradě, u stat-
ku č. p. 4, blízko návsi, se nacházely 
dokonce dva, možná i tři rybníčky. Není 
divu, že se poblíž velkých hospodář-
ství nacházely malé vodní plochy nebo 
jen takové loužičky. Každý hospodář 
vlastnil husy, kachny, které vodu milují 
a  potřebují. Tato místa nejsou v  ma-
pách zakreslená. Jsou zaznamenána 
jen v paměti těch, co se dříve narodili. 
Nemusím připomínat, že rybníky byly 
důležité i pro chov ryb. 

Studánky

Z vyprávění víme i o existenci malých 
studánek. O  té, která byla v  blízkosti 
Vídeňské ulice, na kraji Prahy, jsem se 
zmínila v únorových Vesteckých listech. 
Nacházela se Na Bělnici nedaleko au-
tobusové zastávky PID.

Poslední řádky patří obecní pumpě, kte-
rá stojí jen několik kroků od kamenné 
zvoničky. Původně byla jen malou stu-
dánkou, chráněnou hromadou kame-
ní. Byla cenným zdrojem vody, hlavně 
v časech velkého sucha, kdy byly ostat-
ní studny ve vsi vyschlé. Na počátku 
70. let, během úřadování předsedkyně 
MNV pí Mentlíkové, byla studánka pře-
stavěna na studnu. Byla vyhloubena do 
osmi metrů a  vyztužena betonovými 

skružemi. A právě tato studna se obje-
vuje také v nové vestecké pečeti, která 
spojuje historické milníky spojené s ži-
votem v naší obci.

Nakonec pár vět popisujících součas-
nost. A nebude to znít jako chvalozpěv. 
Voda se dokáže chovat jako nespou-
taný a  ohrožující živel. Není tomu tak 
dávno, kdy jsme při vydatných deštích 
s napětím sledovali stav vody na našich 
řekách, nádržích a potocích. Silné deš-
tě, průměrné teploty vzduchu a  vody 
vzrůstají. Střídají se čím dál častěji s del-
šími obdobími sucha. Klimatické změny 
stále více ovlivňují život v  přírodě, ve 
vodě, působí na její kvalitu i na náš kaž-
dodenní život. 

Blanka Pašková 
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Fotogalerie

Krajské volby 2024 - prvovoliči
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Loučení s létem 2024
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Fotogalerie
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Tip zahradníka

Doba sklizně vrcholí, rajčata, papriky, 
dýně a  další ovoce a  zelenina v  této 
době však navíc trpí změnou klimatu. 
Tropické léto skončilo, v noci se ochla-
zuje a výrazně stoupla vlhkost a rosný 
bod. Celková teplota klesá a navíc na 
plody, které rostou volně, prší, a to vel-
mi intenzivně. To vše způsobuje velký 
nárůst výskytu houbových chorob, po-
škození plodů a  postupné odumírání 
vegetační částí rostlin. Znovu tedy řeší-
me optimální formu uskladnění plodů, 

rajčat, okurek, paprik, cuket a dalších 
plodů a  hlíz. Doporučuji proto raději 
sklidit mírně předčasně, neboli pod-
trhnout, než nechat napadnout plísní 
a současně před uskladněním nechat 

plody krátce odpočinout v dobře vět-

rané a suché místnosti, uložené do be-
dýnky tak, aby nebyly ve vrstvách na 
sobě a mohli jste odhalit plody postiže-
né plísní před uskladněním. 

Josef Slepička

Tipy pro pěstitele

INZERCE
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FITNESS
       KLUB

„Před 5 lety, kdy se naše děti osamostatnily 
a začaly si žít svůj vlastní život, jsme najednou 
měli více času, který jsme chtěli věnovat sobě 

a svému zdraví. Proto jsme se rozhodli stát
se členy klubu Park Holiday. Našli jsme

tu nejen ideální podmínky pro široké
sportovní vyžití, příjemný odpočinek
a relaxaci, ale jsme nadšeni z toho,

že jsme mezi členy poznali nové
přátele s podobnými zájmy

a názory. Zařadili jsme 2-3 návštěvy 
klubu týdně do našeho životního 

rytmu a náš život tak dostal nový, 
zdravý a smysluplný rozměr.“ 

Proč jsme členy klubu

42 Vestecké listy 10/2024

  NOVÝ
ŽIVOTNÍ

   STYL

AKCE

PLATÍ DO 31. 10. 202
4

Vyzkoušejte si

MĚSÍC
ZA PŮLKU!

Zaregistrujte se na
klubparkholiday.cz

š život tak dostal nový,rytmu a náš
l l ý ě “d ý aa ssmymyslslupuplnlný ý rozměr.“ zdzdraravývý

klubparkholiday.cz
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